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Sytuacja
patowa
\\\ GÓRA KALWARIA

Kolejna próba odwołania 
przewodniczącego Rady 
Miejskiej Góry Kalwarii spaliła 
na panewce. Cała sesja trwała 
zaledwie 15 minut. Po odczytaniu opinii prawnej Jan Rokita zamknął posiedzenie Rady

Poniatówka zmieni 
kolor i przeznaczenie
\\\ PIASECZNO

Wygląd i przeznaczenie poszczególnych pomieszczeń Poniatówki 
są już dokładnie zaplanowane. Jeśli nic nie stanie na przeszkodzie, 
modernizacja miałaby się rozpocząć w przyszłe wakacje. 

Nowy kolor elewacji Poniatówki na pewno będzie sporym zaskoczeniem

Magazyny muzealne
Inwestycja ma objąć nieruchomości położone po obu stronach ulicy Topolowej

\\\ LESZNOWOLA
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AKTUALNOŚCI

\\\ PIASECZNO

Kierowcy narzekają  
na organizację ruchu  
na skrzyżowaniu ulic Żytniej  
i Jana Pawła II. Odkąd 
uczniowie wrócili  
do szkoły, światła  
dla pieszych wprowadzają 
sporo zamieszania i łatwo  
w tym miejscu o kolizję.  
Przede wszystkim jednak 
sygnalizacja nie spełnia 
wymogów prawa. 

O tym, że na skrzyżowaniu obok 
CEM powstała sygnalizacja nie-

spełniająca przepisów prawa, pisaliśmy 
już w lutym 2019 roku. Przepisy mówią 
bowiem wyraźnie, że stosując sygnali-
zację na skrzyżowaniu, należy nią objąć 
nią wszystkie grupy uczestników ruchu 
i wszystkie jego strumienie. Tymcza-
sem światła postawiono tylko na jednej 
z odnóg skrzyżowania, co prowadzi do 
wielu niebezpiecznych sytuacji w mo-
mencie, gdy zapala się zielone światło 
dla pieszych, a czerwone dla kierow-
ców jadących ul. Jana Pawła II. Jadący ul. 
Żytnią informacji o zmianie świateł nie 
mają. Efekt? Niejednokrotnie ostre ha-
mowanie, zdarzają się również stłuczki. 

\\\   Teoretycznie miało  
być bezpiecznie

Sygnalizację w ul. Jana Pawła II 
wykonała w 2018 r. gmina Piaseczno 
w ramach budowy ulicy Żytniej. Celem 
miało być zapewnienie bezpieczeństwa 
pieszym, przede wszystkim uczniom 
zmierzającym do budowanej wówczas 
szkoły. Na nasze uwagi o konieczności 
dostosowania sygnalizacji do przepisów 
samorządy gminy i powiatu przerzuca-

ły się odpowiedzialnością. Początkowo 
sygnalizacja nie działała, pojawiały się 
deklaracje, że zostanie poprawiona przy 
okazji przebudowy skrzyżowania ulic 
Dworcowej i Jana Pawła II. We wrześniu 
ubiegłego roku rozpoczęła się nauka 
w CEM, ale chwilę później wystarto-
wała przebudowa skrzyżowania przy 
mleczarni, ruch na skrzyżowaniu ulic 
Żytniej i Jana Pawła II został zmienio-
ny i sygnalizacja przestała stanowić 
problem. Potem zaczęła się narodowa 
kwarantanna, szkoły nie działały, więc i 
światła przy przejściu dla pieszych stra-
ciły na znaczeniu, nawet kiedy w maju 
zakończyła się przebudowa skrzyżowa-
nia przy mleczarni. 

\\\   Problem powrócił  
wraz z uczniami

Teraz przyszedł wrzesień i problem 
świateł przy CEM ukazał się z całą mocą.

– Kto to wymyślił? Przecież to skrzy-
żowanie to jakiś koszmar – zadzwoniła 
do redakcji pani Dorota. – Jest fatalnie 

oznakowane i codziennie rano stojąc 
tam w korku widzę niebezpieczne sy-
tuacje. Dziś omal ktoś we mnie nie wje-
chał, bo zatrzymałam się na czerwonym 
świetle na środku skrzyżowania. 

Wróciliśmy więc z tematem feral-
nego skrzyżowania do gminy. Wice-
burmistrz Robert Widz poinformował 
nas, że powiat przygotowuje się do 
inwestycji na odcinku ul. Jana Pawła II 
i w ramach tego zadania sygnalizacją 
objęte zostanie całe skrzyżowanie. Jak 
zapewniał nas w roku ubiegłym Włodzi-
mierz Rasiński z Wydziału Utrzymania 
Infrastruktury i Transportu Publiczne-
go, cała instalacja elektryczna dla tego 
skrzyżowania jest przygotowana do 
podłączenia nowych sygnalizatorów, 
więc zadanie to nie powinno być trudne.

– Mam nadzieję, że uda nam się 
wykonać przebudowę ul. Jana Pawła 
II, a wraz z nią skrzyżowania, jeszcze 
w tym roku – powiedział nam starosta 
Ksawery Gut.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Koszmar na skrzyżowaniu

Najwięcej problemów na skrzyżowaniu jest codziennie rano. Zwłaszcza w dni 
handlu na targowisku

OBWIESZCZENIE STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO
o wszczęciu postępowania

Na podstawie art. 11d ust. 5 i 6 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg 
publicznych (t.j. Dz. U. z 2018 r., poz. 1474) czytaj dalej ZRID, zawiadamiam, że w dniu 10 czerwca 2020 r. wpłynął wniosek ostatecznie uzupełniony w dniu  
2 września 2020 r., w sprawie udzielenia zezwolenia na realizację inwestycji drogowej:
inwestor:       Wójt Gminy Lesznowola, ul. Gminna 60, 05-506 Lesznowola  
inwestycja: budowa i rozbudowa drogi gminnej ul. Arakowa w Zamieniu gmina Lesznowola 
Działki, w granicy projektowanego pasa drogowego w nawiasach podano numery działek po podziale; wytłuszczone – działki przeznaczone  
pod przejęcie na rzecz Gminy Lesznowola, (działki w nawiasach nie podkreślone pozostają przy obecnym właścicielu), w jednostce ew. Lesznowola:
Obręb 0032 Zakłady Zamienie  dz. nr ew. :  4, 8/3, 9, 5/68, 37/2, 5/100, 5/65 (5/115, 5/116),
Działki, poza granicą projektowanego pasa drogowego pod rozbudowę innych dróg, jedn. ew. Lesznowola:
Obręb 0032 Zakłady Zamienie dz. nr ew.: 10, 5/70, 5/23

Akta sprawy do wglądu znajdują się w Starostwie Powiatowym w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14, 05-500 Piaseczno, pokój 139, od pon. w godzinach 
8-16, śr. godz. 9.00-16.00, czw. 9.00-14.00 gdzie można zgłaszać ewentualne uwagi i wnioski do czasu wydania orzeczenia w sprawie. 

Zgodnie z art. 49 ustawy – Kodeks postępowania administracyjnego doręczenie uważa się za dokonane po upływie czternastu dni od dnia publicznego 
ogłoszenia. 

Publiczne obwieszczenie nastąpiło w dniu: 16.09.2020 r.
Nr rej. ARB.6740.1.11.2020.AL   z up. Starosty Piaseczyńskiego 

mgr inż. Sylwia Moszczyńska-Staś, Naczelnik Wydziału Architektoniczno-Budowlanego 

DOCIEPLANIE BUDYNKÓW
ELEWACJE, PODDASZA
( 501 62 45 62

www.ekobud.waw.pl

\\\ GÓRA KALWARIA

Na działce przy ulicy 
Wyszyńskiego nie udałoby się 
stworzyć obiektu sportowego  
z prawdziwego zdarzenia. 
Gmina będzie dążyć  
do modernizacji istniejącego 
stadionu przy ulicy Wojska 
Polskiego.

J akiś czas temu w Górze Kalwarii 
pojawił się temat budowy nowego 

stadionu sportowego. W planach było 
stworzenie okazałego obiektu z głów-
ną, pełnowymiarową murawą, bieżnią, 
boiskiem treningowym, trybunami oraz 
zapleczem, z którego korzystałyby lo-
kalne kluby i szkółki piłkarskie. Wska-
zano nawet konkretny teren, na którym 
miałby stanąć stadion – działka przy 
ulicy Kardynała Stefana Wyszyńskiego 
(przy wyjeździe z miasta w stronę Kon-
stancina-Jeziorny), tuż za wiaduktem 
kolejowym. Z pewnością ogromną za-

letę tego pomysłu stanowiła niewielka 
odległość od osiedli mieszkaniowych. 
Realizacja koncepcji nie dojdzie jednak 
do skutku.

Urząd zlecił wykonanie specjalnej 
analizy pod kątem tego, czy na wymie-
nionej działce mógłby powstać stadion. 
W zeszłym tygodniu ukazała się infor-
macja, iż budowa areny piłkarskiej w 
tym miejscu jest niemożliwa.

\\\   Zagrożenie ruchami  
osuwiskowymi

– Gmina nie wybuduje stadionu 
wraz z boiskiem treningowym i zaple-
czem przy ul. kard. Stefana Wyszyń-

skiego. Właśnie zakończyły się analizy, 
które wskazują, że wskazana działka 
byłaby niewystarczająca, by zmieścić 
na niej obiekt z prawdziwego zdarzenia 
– z trybunami, bieżnią i parkingiem o 
odpowiedniej wielkości. Uniemożliwia 
to nieregularny kształt nieruchomości 
oraz skarpa zagrożona ruchami osuwi-
skowymi – poinformował magistrat.

Czy to oznacza, że w Górze Kalwarii 
nie będzie już reprezentacyjnego cen-
trum piłkarskiego, na którym trenowa-
liby młodzi adepci futbolu? Niekoniecz-
nie. Władze zapowiadają modernizację 
istniejącego stadionu przy ulicy Wojska 
Polskiego, na którym swoje mecze roz-
grywa Korona Góra Kalwaria. Aktualnie, 
zgodnie z informacją Ośrodka Sportu i 
Rekreacji w Górze Kalwarii, obiekt może 
pomieścić 2000 kibiców.

– Włodarze rozważali budowę no-
wego obiektu sportowego, aby zapew-
nić nowoczesną bazę dla miejscowych 
klubów i sekcji sportowych oraz stwo-
rzyć miejsce treningowe w pobliżu du-

żych osiedli mieszkaniowych. Ponieważ 
okazało się to nierealne, gmina będzie 
dążyła do modernizacji obecnego sta-
dionu przy ul. Wojska Polskiego – do-
dała gmina w komunikacie.

Decyzja wzbudziła pozytywne reak-
cje wśród mieszkańców Góry Kalwarii. 
W komentarzach możemy przeczytać, 
że o wiele lepszym pomysłem są prace 
nad stadionem Korony niż budowa no-
wego obiektu od podstaw.

– I bardzo dobrze, miejsce stadionu 
jest na Wojska Polskiego – skomentował 
jeden z mieszkańców.

Tekst i zdjęcie Rafał Lipski

Nie będzie stadionu

Aktualnie stadion przy ulicy Wojska Polskiego może pomieścić 2000 kibiców
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P rzygotowania do rewitalizacji 
zabytkowego budynku w parku 

miejskim trwają już od kilku lat. Jedna z 
najbardziej oczekiwanych inwestycji za-
czyna wkraczać w fazę ostatnich przy-
gotowań do realizacji. Obecnie trwają 
prace nad projektem wykonawczym. 

– Jeśli wszystko pójdzie zgodnie 
z planem i projekt uzyska ostateczną 
akceptację konserwatora zabytków, to 
w okolicach kwietnia przyszłego ro-
ku powinniśmy mieć gotowy komplet 
dokumentów i będzie można ogłaszać 
przetarg – mówi Anna Bednarska, peł-
nomocnik burmistrza do spraw inwe-
stycji. Wyłonione w przetargu biuro 
projektowe jest w stałym kontakcie z 
Mazowieckim Wojewódzkim Konser-
watorem Zabytków, więc raczej nie po-
winno być z tym problemów. 

\\\   Najpierw zabezpieczenie, 
później freski

Rewitalizacja zostanie podzielona 
na dwa etapy. Pierwszy obejmie prace 
budowlane, które mają zabezpieczyć 
budynek. Drugi dotyczyć będzie reno-
wacji polichromii odkrytych na ścianach 
wewnątrz Poniatówki. Drewniane czy 
metalowe elementy zostaną przekazane 
do renowacji specjalistycznym pracow-
niom. W ramach prac budowlanych zo-
staną między innymi odtworzone drzwi 
i okna, które kiedyś znajdowały się w 
elewacji budynku. Usunięte zostaną tyn-
ki zewnętrzne. Docelowo Poniatówka 
będzie miała tynk w odcieniu stonowa-
nej, nieco zszarzałej mięty. Taki kolor 
bowiem został odkryty jako najstarszy 
tynk podczas prac badawczych prowa-
dzonych przy zabytku.

\\\   Kawiarnia i muzeum
Zdecydowanie zmieni się też wy-

strój i charakter wnętrz. Jeden z pokoi 
na parterze budynku zostanie prze-
kształcony w kawiarnię, która pomieści 

około 15 gości. W drugim pomieszcze-
niu urządzona zostanie sala muzealna 
dotycząca czasów saskich. Znajdujące 
się w obu pomieszczeniach piece kaflo-
we zostaną odnowione. W pomieszcze-
niu przeznaczonym na muzeum odkry-
to stare tapety. Przynajmniej część ścian 
będzie więc pokryta tapetą nawiązującą 

kolorystyką i wzorem do tej odkrytej 
(ciemna zieleń oraz motywy florystycz-
ne). Na piętrze budynku powstanie mul-
timedialna sala muzealna poświęcona 
Cecyli Plater-Zyberkównie, urządzona 
w stylistyce nawiązującej do okresu, w 
którym żyła założycielka funkcjonującej 
tu w XIX w. szkoły. Jeden z niewielkich 
pokoi dedykowany będzie dzieciom. 

Odrestaurowane zostaną również 
pomieszczenia piwniczne, gdzie po-
wstaną trzy małe sale ekspozycyjne. 
Zagospodarowane zostanie otoczenie 
budynku. Od strony wschodniej powsta-
nie drewniany taras, nowe nasadzenia 
będą miały za zadanie wyraźnie oddzie-
lić Poniatówkę od sąsiednich zabudo-
wań i parkingu. Prognozowane wstęp-
nie koszty modernizacji to około 5 mln 
złotych. Kosztorys jednak będzie znany 
dopiero po przygotowaniu ostateczne-
go projektu. W Wieloletniej Prognozie 
Inwestycyjnej na razie na to zadanie 
przeznaczono 1,8 mln zł w 2021 r. oraz 
1,2 mln zł w 2022 r.

Tekst i zdjęcia Joanna Ferlian

Poniatówka zmieni 
kolor i przeznaczenie

Na ścianach znaleziono m.in. tapetę  
z florystycznym wzorem

\\\ LESZNOWOLA

Na terenie Lesznowoli  
ma szanse powstać Centralny 
Magazyn Zbiorów Muzealnych. 
Rozpoczęły się procedury, 
których celem jest pozyskanie 
na ten cel nieruchomości 
oraz uzyskanie warunków 
zabudowy. 

N arodowy Instytut Muzealnictwa 
i Ochrony Zbiorów (NIMOZ) już 

od kilku lat przymierza się do budowy 
magazynu, w którym w odpowiednich 
warunkach przechowywane mogłyby 
być zasoby muzealne. 

– Muzeum to zbiory. Bezpieczne i 
odpowiednie ich przechowywanie za-
wsze było, jest i będzie podstawowym, 
statutowym działaniem każdego muze-
um. Jak wynika z krajowych i międzyna-
rodowych źródeł, w muzeach eksponuje 
się na stałe jedynie niewielki procent 
ich zbiorów, a pozostałą ogromną więk-
szość przechowuje się w magazynach. 
W związku z tym właśnie posiadanie 
odpowiedniej powierzchni magazyno-
wej powinno być zawsze pierwszopla-
nowym celem każdego muzeum, jego 
zarządu i organizatora – czytamy w ar-
tykule dr. Janusza Czopa poświęconym 
planom budowy CMZM. 

Miejscem, które obecnie brane jest 
pod uwagę, są dwie liczące w sumie 
blisko 18 ha działki na granicy Leszno-
woli i Magdalenki przy ul. Końcowej i 
Topolowej. Nieruchomości zarządzane 
są przez Krajowy Ośrodek Wsparcia 
Rolnictwa. Trwają procedury zmierza-
jące do przeznaczenia ich pod budowę 
CMZM. W tym obszarze nie ma obowią-
zującego planu zabudowy, więc przed-
sięwzięcie będzie wymagać od gminy 
wydania warunków zabudowy. Na razie 
wnioskodawcy wystąpili do samorządu 
z wnioskiem o wydania decyzji o środo-
wiskowych uwarunkowaniach dla tego 
przedsięwzięcia.

Nowoczesny obiekt magazynowy 
będzie spełniał standardy niezbędne 

do bezpiecznego przechowywania 
zbiorów. Nie ma być jednak budynkiem 
zupełnie niedostępnym dla osób po-
stronnych.

– Obiekt będzie też częściowo ot-
warty – poinformował nas dr Janusz 
Czop. – Planujemy w nim część ekspo-
zycyjną oraz edukacyjną, z której mogli-
by korzystać okoliczni mieszkańcy, ale 
również turyści.

Władze gminy Lesznowola są przy-
chylnie nastawione do tej inicjatywy. 
Jeśli procedury potoczą się zgodnie z 
planem, na mapie Lesznowoli pojawi się 
tym razem magazyn związany stricte z 
kulturą i historią.

Tekst i zdjęcia Joanna Ferlian

Magazyny muzealne

Magazyny muzealne miałyby powstać w sąsiedztwie boiska przy ul. Topolowej

\\\ CZESŁAW ŚPIEWA NA JÓZEFEST  
Niezwykła osobowość, dowcip, akordeon to atrybuty tego znanego i lubianego polsko-
-duńskiego artysty. Czesław Mozil wystąpi 19 września na Józefest ze swoim muzycznym 
stand-upem. 
Czesław jest postacią telewizyjną, muzykiem, kompozytorem, pisze teksty, gra na akordeonie.  
Tworzy trudną do sklasyfikowania oryginalną muzykę, zawierającą elementy kabaretu, rocka i 
punk rocka. Jego muzyczny „Solo Act” to połączenie monodramu, stand-upu i koncertu. Polska 
widziana z perspektywy podwójnego emigranta, żyjącego między Danią a Polską, kochającego 
absurdy obu tych krajów i patrzącego na wszystko z humorem. Historie z życia, opowiedziane za 
pomocą największych hitów Czesława. Przewrotna, słodko-gorzka i bardzo zabawna opowieść 
o patriotyzmie, emigracji i ojczyźnie, a także o codziennym życiu popularnego artysty. 
19 września, godz. 20.00, Klub Kultury w Józefosławiu, ul. Julianowska 67A (scena plenerowa). 
Wstęp wolny, wydarzenie w reżimie sanitarnym, do 150 osób.

\\\ JÓZEFOSŁAW 
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\\\ POWIAT

W najbliższy piątek  
w całej Polsce odbędzie się 
zainicjowana przez parę 
prezydencką akcja sadzenia 
drzew. Każdy może otrzymać 
drzewo od leśników i zasadzić 
je w wybranym miejscu. 

L eśnicy zachęcają do przyłącze-
nia się do akcji #sadziMY, zaini-

cjowanej przez parę prezydencką. 18 
września sadzonki będą rozdawane w 
siedzibach wszystkich  430 nadleśnictw 
oraz 17 regionalnych dyrekcji Lasów 
Państwowych w Polsce. 

– Dla wszystkich chętnych przygo-
towaliśmy łącznie aż milion sadzonek 
– informują Lasy Państwowe. – Lasy i 
drzewa zapewniają nam tlen, oczysz-

czają powietrze, wpływają korzystnie 
na klimat i na samopoczucie nas wszyst-
kich. Są domem dla wielu gatunków 
roślin, grzybów i zwierząt. Dostarcza-
ją najbardziej ekologiczny surowiec, 

drewno, tworzący domy również dla 
nas. Polscy leśnicy każdego roku sadzą 
500 milionów drzew i lasy zajmują już 
blisko jedną trzecią powierzchni nasze-
go kraju.

Nadleśnictwo Chojnów będzie wy-
dawać sadzonki w piątek 18 września 
przed swoją siedzibą w Pilawie przy ul. 
Klonowej 13 w godzinach 9.00-15.00. 

– Sadzimy gatunki rodzime – świer-
ki i sosny – informuje Sławomir Fiedu-
kowicz, rzecznik Nadleśnictwa Choj-
nów. – Wybór drzew iglastych wynika 
z tego, że w chwili obecnej trwa jeszcze 
wegetacja drzew liściastych.

Dla zainteresowanych posadze-
niem swojego drzewa mieszkańców 
chojnowscy leśnicy przygotowali dwa 
tysiące sadzonek. Można je posadzić w 
lesie, ale również we własnym ogrodzie.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Każdy może posadzić las

Ważne, by środowisko zyskało  
kolejne drzewo

Szanowna Redakcjo!
Z oburzeniem przeczytałem w 303 numerze 

PP artykuł autorstwa Julii Januszyk p.t.: „Protest 
w IKEA Janki – chcą zakupów bez maseczek”.  
Swe oburzenie kieruję jednak nie w stronę Autor- 
ki tekstu, lecz w kierunku Autora akcji.

Wiadomo że Polacy są: besserwisserami – każdy z nas najlepiej zna się na piłce 
i medycynie; wiecznymi wojownikami – jak nie ma zewnętrznego wroga, to wal-
czymy sami ze sobą; najbardziej wolnym narodem – nienawidzimy wszystkiego 
co od władzy pochodzi, choćby nawet miało sens.

To właśnie demonstrowali uczestnicy akcji w IKEA: my wiemy lepiej, że maska 
nie pomaga i użyjemy każdej dziury w prawie, by pokazać władzy, gdzie kreowane 
przez nią reguły mamy, robiąc to dla samej zasady i krocząc pod poszarpanym 
sztandarem naszej wolności. I ta właśnie akcja jest smutnym podsumowaniem 
powyższych cech narodowych, a właściwie naszych narodowych przywar.

Ale do tego dochodzi najbardziej negatywna przypadłość narodu spod znaku 
Orła Białego – nie potrafimy widzieć dalej niż czubek własnego nosa.

Czemu moim zdaniem powinno się nosić maseczki? Ze względu na szacunek 
i empatię dla innych. Zastanawiam się, czy ktokolwiek z organizatorów pomyślał, 
że wśród anonimowych ludzi spotykanych w czasie protestu będą tacy, którzy po 
prostu odczuwają lęk przed zarażeniem? Nie są takimi chojrakami jak ci „Wolni Lu-
dzie”, którzy w imię pojmowanego w specyficzny sposób pojęcia wolności gotowi 
są spalić wszelkie maseczki w płomieniach emocji i na stosach idei.

Być może to właśnie te kasjerki, personel, ochrona w IKEA, być może inni klienci. 
Może oni czują się pewniej, gdy inni mają te kawałki bibuły na twarzach? Może  
nie mają tyle odwagi, by rozjuszonemu tłumowi będących „przeciw” stawić czoła, 
ale po cichu szczerze pragną żeby ich otoczenie jednak się zabezpieczało?

Nie tylko w tę stronę ochrony samego siebie to działa – nie pomyślał nikt  
że sam gest w postaci zakrycia ust to taki wyraz troski o innych – „zakrywam, 
bo nie chciałbym zarazić”, „zakrywam, bo tak będzie bezpieczniej dla Ciebie”?  
Takie gesty powoduje zwykła empatia i negowanie ich postawą „buntownika  
w imię zasad” jest, pisząc eufemistycznie, mało eleganckie.

Jest takie angielskie przysłowie „live and let live” – żyj i daj żyć innym. W czasach 
pandemii nabiera ono drugiego – już nie metaforycznego – znaczenia. Może warto 
o tym pamiętać, zanim się znów wyruszy (koniecznie z podniesioną przyłbicą!)  
na wojnę o tę naszą, polską „wolność”.

Zdrowia i odporności!
Czytelnik

W poniedziałek 14 września o go-
dzinie 8.30 odbyła się już trze-

cia w tym miesiącu nadzwyczajna sesja 
Rady Miejskiej Góry Kalwarii. Podob-
nie jak 7 września, tak i tym razem całe 
spotkanie dotyczyło projektu uchwały 
w sprawie odwołania radnego Jana Ro-
kity z funkcji przewodniczącego. Rad-
nym kolejny raz nie udało się osiągnąć 
zamierzonego celu.

Już sam wniosek o zwołanie sesji 
zapowiadał, że radni są zdenerwowani 
całą sytuacją, która miała miejsce ostat-
nim razem. Przypomnijmy, że wtedy Jan 
Rokita odczytał swoje oświadczenie, w 
którym wyjaśnił, że głosowanie nad 
odwołaniem przewodniczącego musi 
być przeprowadzone w trybie tajnym, 
co obecnie jest niemożliwe ze wzglę-
du na zdalny tryb prowadzenia obrad,  
a następnie zamknął posiedzenie.

\\\   Głębokie oburzenie
– Wyrażając głębokie oburzenie 

sposobem prowadzenia sesji nadzwy-
czajnej w dniu 7 września 2020 r., nie-
dopuszczeniem do głosu wnioskodaw-
ców, bezprawne procedowanie punktu 
obrad w postaci oświadczenia przewod-
niczącego (bez zgody wnioskodawców) 
wnioskujemy o zwołanie sesji nadzwy-
czajnej – brzmiał wniosek radnych.

Ponadto radni domagali się, by se-
sja odbyła się w trybie stacjonarnym 
w reżimie sanitarnym, argumentując, 
iż obecnie Góra Kalwaria nie znajduje 
się w żadnej strefie zagrożenia, a sesje 
zdalne nie są obligatoryjne. Oprócz tego 
wskazali na zakłócenia podczas spotka-
nia online 7 września.

Mimo argumentów radnych, sesja 
ponownie odbyła się w trybie zdalnym. 
Jej przebieg był bardzo podobny do po-
przedniej próby odwołania przewod-
niczącego.

Całe spotkanie za pośrednictwem 
Internetu trwało blisko 15 minut. Jan 
Rokita odczytał opinię prawną zgodną z 
jego oświadczeniem zaprezentowanym 
na wcześniejszej sesji. Wynika z niego, 
że projekt uchwały w sprawie odwo-
łania przewodniczącego będzie mógł 
zostać zrealizowany „niezwłocznie po 
odwołaniu stanu epidemii na obszarze 
Rzeczypospolitej Polskiej”.

\\\   Opinia znawcy prawa
– Pragnę państwa poinformować, iż 

powyższa opinia została poparta przez 
prawnika, pana Maksa Wróbla, znawcę 
prawa samorządowego z ponad 50-let-
nim doświadczeniem – podkreślił Jan 
Rokita, po czym kolejny raz zamknął 
obrady, mówiąc, iż punkt 4. posiedze-
nia – nieograniczona czasowo dyskusja  
– wiąże się bezpośrednio z projektem  
w sprawie odwołania przewodniczą-
cego.

Radni protestowali, Aleksandra Fe-
dynicz-Komosa chciała zgłosić wniosek 
formalny, ale sesja dobiegła końca.

Tekst i zdjęcie Rafał Lipski

Sytuacja patowa

Radni domagali się,  
by sesja odbyła się  

w trybie stacjonarnym
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\\\ PIASECZNO

Uczennice szkoły w Zalesiu 
Dolnym mogą w razie  
potrzeby korzystać ze 
środków higienicznych, które 
czekają na nie w toaletach. 
Pomysłodawczyni akcji  
zachęca do zorganizowania 
koszyczków ratunkowych  
w innych szkołach powiatu. 

W mediach coraz głośniej mówi 
się o tzw. ubóstwie menstru-

acyjnym. Choć trudno uwierzyć, że 
współczesne Polki mogą mieć problem 
z dostępem do środków higienicznych, 
badania nie pozostawiają złudzeń. 
Według raportu Kulczyk Foundation 4 
proc. Polek, czyli blisko pół miliona 
osób, nie ma pieniędzy na zakup środ-
ków higienicznych. Problem ten dotyka 
kobiet w różnym wieku, różnych sytu-
acjach życiowych i wywodzących się z 
różnych środowisk.

Młode dziewczyny, uczennice szkół 
podstawowych czy średnich, nawet je-

śli nie borykają się z brakiem środków 
na zakup podpasek czy tamponów,  
to bardzo często mają problem z bra-
kiem tych produktów, kiedy są najbar- 
dziej potrzebne. Wiele uczennic re-
zygnuje z zajęć szkolnych czy udziału 
w lekcji wychowania fizycznego tyl-
ko dlatego, że okres pojawił się nagle 
albo zapomniały zabrać potrzebny  
zapas środków higienicznych. Nie 
wszystkie dziewczyny potrafią i chcą 
prosić o ich pożyczenie koleżanki czy 
szkolną pielęgniarkę. W niektórych 
krajach europejskich darmowe środ- 
ki higieniczne są dostępne we wszyst-
kich szkolnych toaletach. W Polsce  
Akcję Menstruacja rozkręciła w ubieg- 
łym roku 19-letnia Emilia Kaczmarek. 
Pomysł podchwyciły inne młode ko-
biety i zaczęły organizować koszyczki 
ratunkowe dla dziewczyn w różnych 
szkołach. 

\\\   Krauzówka pionierem
W piaseczyńskiej Krauzówce po-

mysł koszyczka ratunkowego dla po-
trzebujących uczennic realizuje mama 
dwojga uczniów Olga Śmietanowska.

– Oczywiście zaczęłam od spraw-
dzenia, co o tym pomyśle sądzi dyrek-
cja – relacjonuje. – Inicjatywa zyskała 
poparcie, była tylko prośba o umiesz-
czenie koszyczków w specjalnych szaf-
kach, które znajdą się wewnątrz kabin 
w toaletach. Wsparcie otrzymałam 
również od szkolnych pedagogów, po-
mysł poparła też Rada Rodziców, która 
przekazała środki na zakup szafek i ko-
szyczków. 

Cała akcja szykowana była już na 
początku bieżącego roku, ale w związ-

ku z epidemią i zamknięciem szkół 
ostateczna realizacja przesunęła się w 
czasie. W ostatni weekend szafki zo-
stały zamontowane w dziewczęcych 
toaletach. Trafią do nich koszyczki, w 
których potrzebujące uczennice znaj-
dą podpaski. Przygotowano również 
plakat z informacją o tym jak rozsądnie 
korzystać z koszyczków. Informacja o 
akcji ma się pojawić podczas zebrań 
z rodzicami, którzy będą potem mie-
li szanse porozmawiać na ten temat  
z dziećmi. 

\\\   Inspiracja i pomoc
Olga Śmietanowska, która korzysta-

ła z podpowiedzi nauczycielki organi-
zującej koszyczek ratunkowy w swojej 
szkole, zapewnia że jest gotowa pomóc 
kolejnym osobom.

– Taka akcja, by była skuteczna i 
długofalowa, musi być dobrze przygo-
towana i mieć swojego koordynatora. 
Ja jestem gotowa podzielić się swoją 
wiedzą i pomóc osobom, które chcia-
łyby zorganizować koszyczki w swoich 
szkołach. Mogą się ze mną kontaktować 
mailowo: koszyczek.piaseczno@gmail.
com – mówi Śmietanowska. Na razie 
zapas 600 podpasek szkoła dostała od 
Akcji Menstruacja, którą można wspie-
rać nawet drobnymi wpłatami. Na jak 
długo ich wystarczy? Trudno powie-
dzieć. O sprawdzanie zużycia i uzupeł-
nianie braków obiecały zadbać panie  
sprzątające.

– Staram się znaleźć sponsorów, by 
akcja była realizowana bez przerwy i 
konieczności sięgania za każdym razem 
do budżetu Rady Rodziców – informuje 
koordynatorka z Krauzówki. 

Joanna Ferlian

Koszyczek ratunkowy dla uczennic Krauzówki

Koszyczki czekają już na uczennice w toaletach
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T worząc spis architektów dzia-
łających na ternie Piaseczna w 

pierwszej połowie XX wieku, wnikliwy 
badacz historii miasta zauważy ciekawy 
związek między projektantem Starej 
Mleczarni, dworców kolejki grójeckiej 
i domów w dzielnicy letniskowej Pia-
seczna i Konstancina. Trzej architekci: 
Konstanty Jakimowicz, Oskar Sosnow-
ski i Zdzisław Kalinowski byli pierw-
szymi studentami nowo powstałego In-
stytutu Politechnicznego. Ciekawostką 
jest to, że byli przyjaciółmi w okresie 
studiów, razem działali w stowarzy-
szeniach studenckich, co potwierdzają 
pamiętniki i zdjęcia. Czytając historie 
warszawskiej uczelni natrafiałam po 
kolei na ich nazwiska, aż w końcu po-
stanowiłam wnikliwi przyjrzeć się tym 
pierwszym rocznikom IP i genezie sa-
mej uczelni. Tym bardziej, że historię 
uczelni mogę zacząć od... cegły, kolejki 
grójeckiej i rodziny Bauerfeindów z 
Gołkowa, ponieważ gmach główny po-
litechniki został wybudowany z cegły 
produkowanej w cegielni w Gołkowie 
należącej do rodziny Bauerfeindów.

\\\   Pierwsze wagony z cegłą 
jadą na budowę do Warszawy

O godzinie 10.38 w 1899 roku wy-
ruszył pierwszy pociąg kolei Warszawa 
– Góra Kalwaria – Grójec do Gołkowa. 
Pociąg ten składał się z wagonów oso-
bowych (letnich) i 18 wagonów towa-
rowych i miał nr 43. Było to otwarcie 
stałej linii komunikacyjnej z Gołkowem.

Do Gołkowa tory kolei grójeckiej 
biegły nasypem, koło traktu, z prawej 
jego strony. Nasyp wzniesiony na te-
rytorium wykupionym przez kolejkę. 
Tu, gdzie dziś jest stacja Wiadukt, po-
ciąg wjeżdżał w las i mijał leśniczówkę 
dworską hrabiego Branickiego. Potem 
lasem zwanym Zalesiem, specjalnie 
fragmentami wyciętym, pociąg oddalał 
się skośnie od traktu i tory przecinały 
pola folwarku Wólka Kozudowska pa-
na Domańskiego. Następnie wjeżdżał 
na włości gołkowskie, mijając okopy z 
prawej i lewej strony, aby w końcu wje-
chać w ogrody dworskie Bauerfeindów. 
Tu można było zobaczyć kilkudziesię-
ciu pracowników uwijających się przy 
pracach ogrodowych i polowych. I w 

końcu cel podróży! Cegielnia! Przy ce-
gielni brama triumfalna, ukwiecona, 
cała w girlandach, a przed nią komitet 

powitalny z panią Józefą Bauerfeindową 
na czele. Żona właściciela folwarku i ce-
gielni przecina wstęgę i pociąg wjeżdża. 

Wagony towarowe zostają załadowane 
cegłą potrzebną do budowy gmachu 
głównego Instytutu Politechnicznego. 
Goście i pracownicy kolejki udają się 
wagonem osobowym do pobliskiego 
dworu na poczęstunek – uroczysty 
obiad wydany przez rodzinę Bauerfe-
indów na cześć pierwszego przejazdu 
kolejki w stronę Grójca. We wrześniu 
1899 roku linia ta kończyła się w Goł-
kowie, do Grójca brakowało 18 wiorst.

\\\   Geneza powstania uczelni 
technicznej w Warszawie

W 1897 r., w czasie pobytu cara 
Mikołaja II w Warszawie sfery przemy-
słowo-handlowe i ziemiaństwo zebrały 
1 milion rubli na cele użyteczności pub-
licznej, i te pieniądze oddali carowi do 
jego dyspozycji; poddano jednocześnie 
myśl obrócenia powyższej sumy na za-
łożenie politechniki. Specjalna komisja 
z inicjatywy Sekcji Technicznej Towa-
rzystwa Popierania Przemysłu i Handlu 
pod przewodnictwem inż. Kazimierza 
Obrębowicza opracowała memoriał 
uzasadniający potrzebę założenia In-
stytutu Politechnicznego, a delegacja 
w osobach Wł. Kiślańskiego, barona 
Leopolda  Kronenberga i Franciszka 
Nowodworskiego doręczyła go ks. Ime-

retyńskiemu. Pomysł uzyskał aproba-
tę pod warunkiem uzbierania jeszcze 
kwoty 2 i pół miliona rubli przez spo-
łeczeństwo na kupno placu i budowę 
gmachów politechniki. Plac ofiarowało 
miasto. Bloch oddał bezpłatnie lokal po 
byłej fabryce tytoniu „Union” na tym-
czasowy lokal politechniki. Utworzono 
komitet budowy gmachów, do którego 
zaproszono, poza urzędnikami rosyj-
skimi, przedstawicieli społeczeństwa 
polskiego, oraz architektów akademika 
Szyllera i budowniczego Rogójskiego. 
W Petersburgu przyjęto przychylnie tę 
propozycję, uważając, że właśnie Insty-
tut Politechniczny stanie się ośrodkiem 
rusyfikacji. Jakże ta uczelnia zawiodła 
pokładane w niej rosyjskie nadzieje.

 No i zaczęła przybywać brać stu-
dencka, a wśród nich przyszli twórcy 
piaseczyńskich pereł architektury. Nie 
była to młodzież z bogatych domów, bo 
ci posyłali w większości swoich synów 
raczej za granicę. Zapisali się na uczelnię 
młodzi ludzie i walcząc o polską oświatę 
w krótkim czasie spowodowali, że stwo-
rzona jako uczelnia rosyjska z językiem 
wykładowym rosyjskim uczelnia stała 

się bardziej polska niż rosyjska. Nie bez 
walki.

\\\   Kółko Artystyczne
W drugim roku nauki w Instytucie, 

wspominał architekt Konstanty Jaki-
mowicz założyciel Kółka Artystyczne-
go, okazało się, że jest duża potrzeba 
edukacji młodzieży w dziedzinach 
artystycznych. Szczególnie chodziło 
tu o samokształcenie w różnych dzie-
dzinach sztuki, co mogło powodować 
rozwój uzdolnień i kultury artystycznej. 
Kółko organizowało wykłady ze sztuki 
(Niewiadomski), zebrania dyskusyjne 
(zamknięte w Kółku i dostępne dla ogó-
łu studentów) ponadto referaty człon-
ków i osób zaproszonych (Porczyński, 
Niewiadomski, Dziekoński), wspólne 
zwiedzanie budowli i wystaw, kon-
kursy wewnętrzne na prace graficzne: 
plakaty, druki, pieczątki itd. (Trojanow-
ski, Piegutkowski, Trzciński), a później 
konkursy na zamówienia z zewnątrz, 
np. na wzory płytek terakotowych 
(Trzciński, Kossowski), znaczek „Pieś-
ni” (Jakimowicz) czy projekt dworku 
(Sosnowski). Jakże inne niż obecnie by-
ło to studiowanie w tych czasach i jakże 
dojrzali byli wówczas młodzi ludzie. Jak 
ogromna była radość studiowania. We 

wspomnieniach architekt Jakimowicz 
napisze: „Z natury rzeczy, studenci wy-
działu budowlanego stanowili trzon 
organizacji. Oni poszerzali granice wy-
kładów przez studjowanie zwłaszcza 
architektury polskiej i wprowadzali cha-
rakter polski do projektów urzędowych 
(Kalinowski, Jakimowicz, Trzciński)”. 
Patrzę na zdjęcie organizatorów Kółka 
Artystycznego, piękne, mądre oblicza, 
stoją w nieco nonszalanckich pozach a 
ich młodość i upór krzyczy z tego zdję-
cia. To oni wymyślą później piaseczyń-
skie i konstancińskie wille, kościół w 
Jazgarzewie, budynki stacyjne kolejki 
grójeckiej i wilanowskiej. Przejeżdżając 
przez Wilanów, podróżny zachwyci się 
budynkiem dawnej stacji, bryłą o cie-
kawych proporcjach. Stara Mleczarnia, 
projektowana jako Dom Ludowy dla 
Piaseczna przez architekta Zdzisława 
Kalinowskiego, do dziś będzie niepokoić 
swoją ciekawą formą. 

CDN
 Małgorzata Szturomska

Instytut Politechniczny i jego studenci

napisz do autorki
m.szturomska@przegladpiaseczynski.pl

Kółko Artystyczne. Na fotografii stoją: Ludwik Pawlikowski, Wiktor Godlewski, Alfons Bogusławski,  
Stanisław Piotrowski, Ryszard Świętochowski, Stanisław Leszczyński, Stanisław Kimont, Ludwik Zagrodzki, Jan Purwin,  
siedzą: Zdzisław Kalinowski, Jan Rogowicz, Wacław Kossowski, Zygmunt Trojanowski, Konstanty Jakimowicz,  
Karol Osterloff i Witold Matuszewski 
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Motywy podhalańskie w programowych pracach członków Kółka Artystycznego

Budowa gmachu uczelni w Warszawie około 1899 r.
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URZĄD MIASTA I GMINY GÓRA KALWARIA 

P R O M O C J A

Grupy osób z sołectw Moczydłów i Krzaki Czaplinkowskie (graniczących z Górą Kalwarią) wystąpiły z wnios- 
kami do urzędu gminy o przyłączenie fragmentów swoich wsi do miasta. W przypadku Moczydłowa chodzi 
o nowe osiedle Rezydencja przy drodze 724 (Góra Kalwaria – Konstancin-Jeziorna) oraz o część tzw. PGR-u 
Moczydłów, znajdującą się przy drodze 79 (Góra Kalwaria – Piaseczno). Natomiast w przypadku Krzaków 
Czaplinkowskich mowa jest o dawnym sołectwie Kalwaryjka.

Urząd gminy postanowił sporządzić stosowną uchwałę (o przeprowadzeniu konsultacji społecznych), 
a Rada Miejska ją przegłosowała (w sierpniu bieżącego roku).

29 września o godz. 19.00 w Ośrodku Kultury w Górze Kalwarii (ul. por. Białka 9) odbędzie się spotkanie 
konsultacyjne dla mieszkańców. Wnioskodawcy poinformują na nim, dlaczego chcą zmiany granic miasta. 
Będzie także można – poprzez wypełnienie ankiety – opowiedzieć się za ową zmianą lub przeciw niej.

Wyrazić swoje zdanie będą mogli Państwo jednak już od 23 września, aż do 21 października. Ankiety  
oraz urny będą dostępne w następujących miejscach:
– Urząd Miasta i Gminy Góra Kalwaria, ul. 3 Maja 10 (kancelaria na parterze),
– Ośrodek Kultury w Górze Kalwarii, ul. por. Białka 9,
– Gminna Biblioteka Publiczna w Górze Kalwarii, ul. ks. Sajny 1,
– Miejski Zespół Basenowo-Rekreacyjny w Górze Kalwarii, ul. Pijarska 119,
– u sołtysów, Moczydłów 39; Krzaki Czaplinkowskie, ul. Główna 2.

Ankiety można będzie też wydrukować ze strony www.gorakalwaria.pl.
Będzie również możliwość wypowiedzenia się drogą elektroniczną – za pośrednictwem strony www. 

decyduj.gorakalwaria.pl.
Uwaga, udział w konsultacjach społecznych mogą wziąć wszyscy mieszkańcy Moczydłowa, Krzaków 

Czaplinkowskich oraz Góry Kalwarii.
Po ich zakończeniu urząd gminy złoży wniosek dotyczący kwestii powiększenia miasta do ministra spraw 

wewnętrznych i administracji (za pośrednictwem wojewody mazowieckiego i z jego opinią).

Chcą, aby ich adres 
brzmiał: GÓRA KALWARIA

Czy część Moczydłowa i część Krzaków Czaplinkowskich  
zostaną włączone w obręb miasta Góra Kalwaria?  

W tej sprawie będą mogli zabrać głos mieszkańcy – konsultacje  
społeczne ruszają za kilka dni.
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ul. 3 Maja 10,  tel. 22 727 34 11, www.gorakalwaria.pl
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OGŁOSZENIE STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO
Starosta Piaseczyński

stosownie do art. 113 ust. 6 i 7, art. 114 ust. 3 i 4 oraz art. 124a, w związku z art. 124 ustawy z dnia 
21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami (jednolity tekst Dz. U. 2020, poz. 65 ze zm.),

podaje do publicznej wiadomości informację

o zamiarze ograniczenia, w drodze decyzji, na wniosek Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o.o., 
sposobu korzystania z nieruchomości o nieuregulowanym stanie prawnym, położonej w obrębie 
Bobrowiec, gm. Piaseczno, stanowiącej działki ewidencyjne nr 120/14, nr 120/17 i nr 120/20 oraz 
w obrębie Henryków-Urocze, gm. Piaseczno, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 126/31 – przez 
udzielenie Polskiej Spółce Gazownictwa Sp. z o. o. zezwolenia na założenie i przeprowadzenie przez 
część ww. działek sieci gazowej średniego ciśnienia. 

W związku z powyższym wzywa się osoby, którym przysługują prawa rzeczowe do przed- 
miotowych nieruchomości – do zgłoszenia się w terminie 2 miesięcy od dnia ukazania się  
niniejszego ogłoszenia, do siedziby Starostwa Powiatowego w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14,  
tel. 0-22 756 61 39.

W przypadku następców prawnych niezbędne jest przedłożenie dokumentów potwierdzających 
nabycie spadku po poprzednim właścicielu ww. nieruchomości – Marii Kucharskiej. 

Jeżeli w terminie oznaczonym w ogłoszeniu nie zgłoszą się osoby, które udowodnią  
przysługujące im prawo rzeczowe do wnioskowanych nieruchomości, wszczęte będzie postępowanie 
administracyjne w trybie art. 124a, w związku z art. 124 ustawy o gospodarce nieruchomościami, 
z pominięciem ww. osób, jako stron postępowania. 

z up. Starosty
Zdzisław Lis, Wicestarosta

Piaseczno, dnia 10 września 2020 r.    WZO.6821.32.2020.MB

\\\ MAZOWSZE  

Województwo mazowieckie 
jako pierwsze w Polsce 
wprowadza zakaz palenia 
w kominkach w tzw. dni 
smogowe. Co to oznacza  
dla mieszkańców?  

S ezon grzewczy zbliża się wielkimi 
krokami. Co za tym idzie, już wkrót-

ce czujniki smogu zaczną wykazywać 
przekroczenia norm. Aby zapobiec nad-
miernemu zanieczyszczeniu powietrza, 
sejmik województwa mazowieckiego 
zdecydował się zakazać palenia w ko-
minkach. Zakaz ma obowiązywać w 
dni smogowe, a więc wtedy, kiedy war-
tość pyłów zawieszonych przekroczy  
50 ug/m3. Jak wyjaśnia Marta Milew-
ska z Urzędu Marszałkowskiego, zakaz 
ma obowiązywać po ogłoszeniu przez 
Głównego Inspektora Ochrony Środo-
wiska ryzyka przekroczenia poziomu 

alarmowego. Mieszkańcy będą infor-
mowani za pośrednictwem SMS (alert 
RCB). 

Mazowsze jest pierwszym wo-
jewództwem wprowadzającym takie 
rozwiązanie, jednak nie jest pierwszym 
samorządem podejmującym takie kro-
ki. Podobne zakazy obowiązują już 
m.in. w Krakowie. Dwa miesiące temu 
uchwałę intencyjną w tym kierunku 
przyjęła Podkowa Leśna. Jak dowiodły 
przeprowadzone w Podkowie badania 

Instytutu Chemii Fizycznej PAN i Insty-
tutu Ochrony Środowiska, dym pocho-
dzący z kominków odpowiada za ponad 
połowę smogu unoszącego się w tym 
mieście w sezonie grzewczym. 

Od wprowadzanego przez sejmik 
zakazu będzie kilka odstępstw. Przede 
wszystkim uchwała dotyczy „rekreacyj-
nego” palenia w kominku. Obostrzenie 
nie będzie obowiązywać tych gospo-
darstw, w których kominek stanowi 
jedyne źródło ciepła. 

\\\   Nie tylko kominki
Zakaz palenia w kominkach to ele-

ment większej strategii opracowanej 
przez władze województwa.  Program 
Ochrony Powietrza dla Mazowsza za-
kłada także inwentaryzację źródeł cie-
pła (samorządy mają na jej przeprowa-
dzenie czas do końca 2021 r.), wymianę 
starych kotłów grzewczych, zwiększe-
nie ilości nasadzeń zieleni, wdrożenie 
czyszczenia ulic na mokro i wprowadze-

nie zakazu używania dmuchaw do liści. 
Te dwa ostatnie mają na celu redukcję 
kurzu wzbijanego w powietrze podczas 
zamiatania ulic i usuwania opadłych li-
ści i igieł. 

\\\   Będą kary
POP dla Mazowsza przewiduje rów-

nież kary. Samorządy, które nie wdrożą 
stosownych przepisów, muszą się liczyć 
z karą finansową w wysokości od 50 
do 500 tys. zł. Sankcje grożą również 

mieszkańcom. Za złamanie zakazu pa-
lenia w kominku, palenie śmieciami 
lub użytkowanie kotła niezgodnego z 
nowymi przepisami grozi nam mandat 
do 500 zł lub grzywna do 5000 zł. 

Nowe przepisy cieszą organizacje 
zajmujące się środowiskiem. – To prze-
łomowa i godna pochwały decyzja. Mam 
nadzieję, że mieszkańcy Mazowsza wy-
każą się dużą odpowiedzialnością spo-
łeczną i zakaz palenia w kominkach dla 
czystej rekreacji i przyjemności będzie 

przestrzegany – mówi w rozmowie z 
dziennikiem Rzeczpospolita Piotr Sier-
giej z Polskiego Alarmu Smogowego. W 
podobnym tonie wypowiada się Woj-
ciech Racięcki ze stowarzyszenia Pod-
kowa Bez Smogu, które przygotowało 
projekt uchwały przyjętej w lipcu przez 
podkowiańskich radnych. – Cieszymy 
się z nowych przepisów. Podkowa 
Leśna jest miastem, w którym stęże-
nia pyłów zawieszonych każdej zimy 
przekraczają dopuszczalne wartości.  

Z badań PAN wiemy, że za taką sytuację 
odpowiedzialne są głównie kominki. 
Aż 70% dymu w Podkowie pochodzi ze 
spalania drewna. W większości to tak 
zwane palenie rekreacyjne, nie wynika-
jące z potrzeby ogrzewania domu. Nie 
rozumiem, dlaczego dla przyjemności 
palących w kominkach cierpieć ma cała 
okoliczna ludność – mówi Racięcki. 

Nowe przepisy mają wejść w życie 
na przełomie września i października. 

Karolina Hofman 

Na Mazowszu kominki na indeksie

Dym ze spalania drewna zawiera duże ilości pyłów zawieszonych i rakotwórczy benzo(a)piren

Nowe przepisy mają wejść w życie już za kilka tygodni
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Festiwal ONLINE
Festiwal Pięknej Książki  
„Piaseczno, Ludzie, Książki” 2020 
to festiwal wyjątkowy,  
niepowtarzalny, oryginalny.

To 5. jubileuszowa edycja w całości 
online, a czas trwania festiwalu to dwa ty-
godnie od 20 września do 4 października 
2020 roku. 

Do udziału w festiwalu zaprosiliśmy wy-
jątkowych wydawców, autorów, ilustrato-
rów i ludzi związanych z książką, a także 
artystów związanych ze sceną - aktorów, 
wokalistów, kompozytorów.

Festiwal będzie składał się z kilku blo-
ków tematycznych:
• prezentacje wydawnictw i ich oferta
• prezentacje autorów i ich twórczość
• warsztaty twórców książek 
• koncerty

Co kilka dni będziemy się dzielić z Wa-
mi, kto wystąpi i zaprezentuje się podczas 
festiwalu.

Chcemy promować piękną książkę, 
rozbudzać potrzeby czytelnicze, upo-
wszechniać czytelnictwo i kulturę. Stawia-

my sobie za cel wzmacnianie świadomości 
kulturalnej, ułatwianie dostępu do pięknej 
książki, edukowanie w zakresie procesu 
jej powstawania. Pragniemy pokazać war-
tość książki w dobie elektroniki i nowych 
technologii.

Wszystkie wydarzenia będą zamiesz-
czane na kilku kanałach:
na stronie biblioteki:  
https://biblioteka-piaseczno.pl/ 
nasze-projekty/festiwal-pieknej-ksiazki/
na Facebooku: https://www.facebook.
com/biblioteka.piaseczno/
oraz w wydarzeniu na Facebooku  
i na kanale You Tube.

 Bądźcie z nami!
#festiwalpiaseczno

 Festiwal organizowany jest w ramach 
projektu Festiwal Pięknej Książki „Piasecz-
no, Ludzie, Książki” realizowanego przez 
Bibliotekę Publiczną w Piasecznie oraz Fun-
dację „Arka” im. Józefa Wilkonia we współ-
pracy z Centrum Kultury w Piasecznie oraz 
dofinansowanego ze środków Narodowe-
go Centrum Kultury w ramach programu 
Kultura – Interwencje 2020.

\\\ SKOLIMÓW

Podczas sesji radni mają 
uchwalić plan 
zagospodarowania  
dla niewielkiego obszaru 
Skolimowa. Dotyczy on również 
fragmentu ulicy Kołobrzeskiej  
i zakłada jej poszerzenie  
do 12 metrów. Przeciwko 
temu rozwiązaniu od wielu lat 
protestują mieszkańcy ulicy. 

O proteście mieszkańców ulicy Koło-
brzeskiej w Skolimowie pisaliśmy 

przed rokiem. Stanowisko protestują-
cych nie uległo zmianie. Mieszkańcy 
ulicy Kołobrzeskiej w większości są 
przeciwni poszerzeniu drogi. 

– Na tym stanowisku stoimy już 
od kilkunastu lat, odkąd są przymiar-
ki do uchwalenia miejscowego planu 
zagospodarowania dla Skolimowa 
północnego – mówi Jan Strękowski. – 
Burmistrz na wszelkie sposoby próbuje 
przeforsować 12 metrów szerokości dla 
ulicy Kołobrzeskiej. My tego nie chcemy, 
bo w ten sposób ulica stanie się drogą 
przelotową.

W ubiegłym roku mieszkańcy 
złożyli w Ratuszu pismo, pod którym 
podpisały się 103 osoby. A nie był to 
pierwszy list w tej sprawie. Autorzy 
pisma zapewniali, że popierają pomysł 
uporządkowania i uspokojenia ruchu 
na ul. Kołobrzeskiej oraz budowy infra-
struktury dla pieszych i rowerzystów. 
Jednak ich zdaniem można to zrobić 
również przy pasie drogowym o sze-
rokości 10 m.

– Przy założeniu 5 metrów dla 
jezdni, 1,5 m chodnika, 2 m ścieżki 
rowerowej, zostaje jeszcze po 75 cm 
pobocza, na którym staną np. znaki 

drogowe czy latarnie – argumentuje  
Strękowski.

Podczas posiedzenia Komisji Ła-
du Przestrzennego, która opiniowała 
uchwałę dotyczącą mpzp obejmujący 
również niewielki fragment ul. Koło-
brzeskiej, burmistrz Kazimierz Jańczuk 
przekonywał, że węższy pas drogi nie 
wchodzi w grę jeśli chce się zrealizować 
wszystkie potrzebne elementy infra-
struktury.

– Jeśli droga ma objąć chodnik, 
ścieżkę rowerową, jezdnię oraz odwod-
nienie i niezbędny kanał technologiczny, 
musi mieć minimum 12 metrów szero-
kości – przekonywał radnych. Przed-
stawił różne warianty rozwiązań, jeśli 
chodzi o zapewnienie infrastruktury dla 
pieszych i rowerzystów oraz odwod-
nienie.

– Nawet jeśli zdecydujemy się przy 
przebudowie drogi na wariant droższy, 
z budową kanalizacji deszczowej za-
miast rowu odwadniającego, nadal po-
trzebny będzie pas drogowy o szeroko-
ści 12 metrów – podkreślał burmistrz. 
Zwracał też uwagę, że jeśli w przyszłości 

ulicą ma jeździć autobus (obecnie jeździ 
linia lokalna L16), jezdnia powinna mieć 
szerokość 6 metrów.

Oczywiście takich szczegółów zapi-
sy planu nie uwzględniają, ale zatwier-
dzają szerokość pasa drogowego i linie 
rozgraniczające.

– Jeśli 12 metrów szerokości zosta-
nie uchwalone dla tego małego frag-
mentu, to oczywiście taka sama będzie 
szerokość całej drogi, co władze gminy 
potwierdziły podczas posiedzenia ko-
misji – podkreśla Jan Strękowski.

Uwagi złożone do planu, a dotyczą-
ce w większości kwestii drogowych, 
zostały odrzucone. Większość radnych 
z Komisji Ładu Przestrzennego zaopi-
niowała uchwałę pozytywnie. Dwóch 
radnych było przeciw (Krzysztof Baj-
kowski i Włodzimierz Wojdak), jeden 
wstrzymał się od głosu (Piotr Wasi-
lewski). Decyzję w sprawie uchwalenia 
mpzp dla Skolimowa północnego – etap 
I radni mają podjąć podczas sesji w śro-
dę 16 września.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Ostatnie starcie

Mieszkańcy chcieliby poprawy jakości drogi, ale bez zmiany jej kategorii na 
drogę lokalną o szerokości 12 metrów
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DAM PRACĘ 

Zatrudnię magazyniera - nocna zmiana, 
praca 5 nocy w tygodniu w godzinach 
20-4, kompletacja zamówień.  
Praca w warunkach chłodniczych.  
Wynagrodzenie 3000 zł na rękę.  
Piaseczno ul Techniczna 2 hala J.  
Kontakt 515-090-488 

Norwa Plants Sp. z o.o. w Piasecznie 
zatrudni Panie do rozmnażania roślin. 
Mile widziane doświadczenie w pracach 
manualnych. Praca siedząca przy użyciu 
skalpela i pęset. Szkolenie dla osób  
bez doświadczenia. Umowa o pracę, 
pełny etat 7.00-15.00. Tel. 22 756 20 65 
poniedziałek-piątek 8.00-14.00

Zatrudnię serwisanta ogumienia,  
Chylice tel. 227564097, 601348535 

Do sprzątania pomieszczeń biurowych, 
praca dodatkowa w Piasecznie  
508 877 563

Nawiążę współpracę z osobą  
wykonującą makijaż permanentny,  

tatuaże, masaże. Posiadam  
wyposażony gabinet w centrum  

Piaseczna tel. 501 156 766

Piekarnia Łazy gm. Lesznowola zatrudni 
piekarza tel. 506 59 55 55

Zlecę wykonanie elewacji i dachu  
665 183 980 

Praca dla murarzy tel. 665 183 980 

Zatrudnię do opieki nad dwójką  
dzieci. Kąty koło Góry Kalwaria.  

Tel. 506 188 905

Poszukujemy osób do sprzątania Szkoły 
Uwieliny pon-piątek, godz. 16 - 21, tel. 
512 202 601 

Dorywczo Panią do sprzątania kabin  
ciężarówek tel. 509 237 779

Dorywczo do mycia aut ciężarowych  
tel. 509 237 779

Lakiernik, pomocnik lakiernika, polerki 
tel. 509 237 779

USŁUGI  

AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339 

Hydroizolacje bitumiczne: dachy,  
tarasy, balkony tel. 603 896 888

Garderoby, szafy, zabudowy kuchenne, 
meble na wymiar tel. 723 533 233 

Ocieplenie poddasza, piana pur,  
izolacja poddasza, natrysk pianki,  
Tel. 604 489 255 www.purterm.pl 

Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223, 601 623 480

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

Przyjmę zlecenia na budowę domów  
w sezonie 2021 tel. 665 183 980 

Pracownia Tapicerska  
tel. 502-908-661

Docieplanie budynków, solidne  
doświadczone ekipy tel. 602-482-572

Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046 

Ogrodnicze, oczyszczanie działek, wywóz 
gałęzi 519874891

Malowanie, remonty mieszkań,  
glazurnictwo tel. 669 945 460

Koszenie traw i zarośli na działkach,  
nieużytkach rolnych itp., 606620864

Sala Weselna Biały Dworek w Prażmowie. 
Wolne Terminy. Tel 722202966

Koszenie, niwelacja terenu, wycinka 
drzew wraz z wywozem tel. 505 591 721

Piaskowanie, dojazd, malowanie  
proszkowe 504 216 488

PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30 

Tłumaczenia tel. 607 685 074,  
22 711 64 26

Docieplanie poddaszy pianą, wylewki  
tel. 607 378 288

ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721

Docieplanie Budynków 795 96 96 96 

Naprawa- pralki, lodówki  
tel. 603 047 616

Pracownia Spawalnicza  
518-856-569

Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

Wywozimy graty z chaty tel. 505 591 721

Ocieplanie budynków Tel. 507 768 230

Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352

Kominiarz tel. 500 214 632 

Przeprowadzki tel. 505 591 721

Elektryk tel. 666 890 886 

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581  

Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

Naprawa pralek, tel. 602 322 951

Cyklinowanie, tel. 510 128 912

Malowanie, remonty, tel. 510 128 912

Naprawy, krycie dachów,  
tel. 511 928 895 

Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214   

SPRZEDAM  

Drewno kominkowe, opałowe,  
każda ilość, tanio, tel. 502 544 959 

Ekogroszek kolumbijski. Wysoka jakość, 
rozsądna cena. Prażmów. 727-07-00

KUPIĘ  

Kupię Opla Corse w każdym stanie! 
Kontakt 515926059 

Spółkę z o.o. - każda opcja 720 90 80 80

Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
504 017 418 

NAUKA

Matematyka tel. 664 438 144

Pomoc w przezwyciężaniu trudności  
w uczeniu się (koncentracja uwagi, 
techniki szkolne, pamięć itp.).  
Dyplomowany terapeuta. Z dojazdem 
do domu Państwa dziecka. Możliwość 
zajęć on-line. Zapraszam do kontaktu 
509685111 

AUTO-MOTO KUPIĘ

Skup Aut, wszystkie marki. Gotówka  
od ręki. tel. 510 210 692

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

Skup aut 2002-2020r. 505 530 300

Skup aut na kasację 508206738

AUTO-MOTO SPRZEDAM

Mitsubishi Lancer Sportback 2010  
stan bdb – 27 tys. tel. 789 100 600 

Toyota Land Cruiser 2001 4x4  
OFF ROAD idealna na wyprawy  

– 45 tys. tel. 789 100 600   

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

Pawilon 28m2, „Pod Kopułą” Piaseczno, 
Szkolna 509 867 238

PESEL, Meld, Umowa - 720 90 80 80 

1-os 480 Para 300/Os + Licz 577886988           

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM 

Mieszkanie36m2,Piaseczno  
Sikorskiego 1A,269000,tel.518 212 997

Całoroczny dom z działką na terenie  
Żywieckiego Parku Krajobrazowego  

350 tys. Kontakt 789 100 600

Sprzedam działkę budowlaną, ogrodzo-
ną 1515 m2, Żabieniec k. Piaseczna ul. 
Graniczna 16, wszystkie media, szambo, 
cena 340 tys. lub zamienię na dom z więk-
szą działką z mediami na Podkarpaciu - 
okolice Kelniarowa, Hermanowa, Stra-
szydle, Borek Stary lub inne propozycje  
tel. 608 660 919, ryszardlimo@gmail.com

Działki budowlane Prażmów,  
tel. 602 770 361             

ZDROWIE 

Psychoterapia, konsultacje - 660 565 007, 
www.psychoterapiagorakalwaria.pl

TOWARZYSKIE

Biuro Carina zaprasza samotnych.  
Tel. 42 687 08 10

Samotna 53 latka pozna pana  
w podobnym wieku do wspólnie  
spędzanych chwil. 505818535

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE

Zamów ogłoszenie DROBNE za DROBNE tel. 786 202 066
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\\\ POWIAT

Jazgarzew na samym dole 
tabeli, niepokonana Baniocha  
i przerwana zła passa piłkarzy  
z Głoskowa – oto, co działo się 
w miniony weekend  
na piłkarskiej mapie powiatu 
piaseczyńskiego.

Z apraszamy do krótkiego przeglądu 
wydarzeń piłki nożnej z poprzed-

niego tygodnia. Jak co tydzień,  kibice 
nie mogli narzekać na brak emocji.

\\\   Sparta na dnie
W ostatnią sobotę czwartą porażkę 

z rzędu zanotowali zawodnicy Sparty 
Jazgarzew. Tym razem na drodze „Spar-
tan” stanęła Marcovia Marki. Worek z 
bramkami dla gości otworzył w 58. mi-

nucie Kacper Piekarz. Następnie na 2:0 
dla Marcovii podwyższył Marcin Rojek, 
który później dołożył kolejne trafienie. 
Wynik na 0:4 ustalił z rzutu karnego 
Bartłomiej Gołasiewicz. Sparta w tym 
sezonie na 7 meczów wygrała 1 i po-
niosła aż 6 porażek, przez co zajmuje 
obecnie ostatnią pozycję w tabeli IV ligi. 
Okazja do polepszenia sytuacji już w 
najbliższą sobotę o godzinie 11.00 na 
boisku Okęcia Warszawa.

Dużo lepiej w lidze spisuje się MKS 
Piaseczno. Gracze trenera Arkadiusza 
Modrzejewskiego pokonali na wyjeź-
dzie Ożarowiankę Ożarów Mazowie-
cki. Mecz perfekcyjnie ułożył się już w 
ciągu pierwszych 25 minut – po kwa-
dransie gry pięknym strzałem popisał 
się Konrad Rudnicki, a chwilę potem 
wynik podwyższył Michał Suchanek. 
Więcej bramek już nie padło, a Piasecz-

no wywiozło z Ożarowa Mazowieckiego 
spokojne zwycięstwo. Dodajmy, że MKS  
to zdecydowanie nie jest zespół włas-
nego boiska, ponieważ wszystkie do-
tychczasowe wygrane biało-niebieskich 
padły na stadionach rywali. W środę  
o 16.30 zaległy wyjazdowy mecz MKS  
z Okęciem Warszawa.

\\\   Niepokonani
Orzeł Baniocha i Laura Chylice w 

każdym meczu udowadniają, że chcą 
szybko zameldować się w wyższej 
klasie rozgrywkowej. Po dubletach Ce-
zarego Michalaka i Patryka Kościanka 
ekipa z Baniochy pewnie pokonała na 
własnym boisku Chlebnię. Laura zaś, 
która z powodu dwóch remisów ma na 
koncie 4 punkty mniej od lidera, wy-

grała w derbach z Perłą Złotokłos 3:1. 
Gole strzelali: Piotr Madetko, Mateusz 
Wasilkiewicz oraz Artur Szleżanowski, 
a dla Perły Jakub Pakuła. W górę pnie 
się także Korona Góra Kalwaria – zespół 
trenera Mariusza Szewczyka pokonał 
na wyjeździe Piast Piastów 3:2 (bram-

ki: Mikołaj Nojek, Paweł Pamrów, Filip 
Jadacki).

\\\   MKS gromi rywala
W A-klasie festiwal strzelecki urzą-

dzili sobie piłkarze rezerw MKS Piasecz-
no. „Dwójka” ze stadionu przy ulicy 1 
Maja w Piasecznie wygrała 6:1 z Walką 
Kosów. UKS Tarczyn uległ Progresowi 
Warszawa 1:3, Perła II Złotokłos bez-
bramkowo zremisowała z klubem FC 
Lesznowola, a Jedność Żabieniec po-
dzieliła się punktami ze Świtem War-

szawa, remisując 2:2. Nadstal Krzaki 
Czaplinkowskie przegrał za to z PKS 
Radość 2:3.

\\\   Przerwali złą passę
Piłkarze Victorii Głosków nie mieli 

ostatnio łatwego życia – porażka 2:9 z 
UKS Łady z pewnością nie stanowiła 
dla nich miłego doświadczenia. Mimo 
to gracze Victorii pokazali charakter i 

zdołali wygrać 4:1 z Orionem Cegłów, 
a później zwyciężyli 1:0 UKS Borzęcin. 
W innym meczu grupy IV SRS Zamienie 
pokonał wysoko Buks Pruszków (5:1).

Dwie konstancińskie drużyny znów 
sięgnęły po 3 punkty. RKS Mirków wy-

grał 3:0 z KS Puznówka, a Kosa Kon-
stancin nie dała u siebie szans Glinian-
ce (4:2). Blisko pierwszego oczka było 
Urzecze Gassy, ale ostatecznie rezerwy 
Vulcanu Wólki Mlądzkiej wygrały na 
murawie w Gassach 1:0. W pozosta-
łych meczach „Serie B” Grom Prace Małe 
uległ 0:3 Sokołowi Kołbiel, a rezerwy 
Orła Baniocha rozstrzelały 10:0 Piorun 
Warszawa.                                Rafał Lipski

Podsumowanie kolejki piłkarskiej

Marcovia Marki nie pozwoliła Sparcie opuścić ostatniej pozycji w tabeli
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Dobra passa Orła trwa

Orzeł Baniocha i Laura 
Chylice w każdym meczu 

udowadniają, że chcą 
szybko zameldować 
się w wyższej klasie 

rozgrywkowej

Dwie konstancińskie 
drużyny znów sięgnęły 

po 3 punkty


